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A local construction of a Riemannian metric on a smooth manifold is given by the following theorem 

Theorem. Let (M, g) be a Riemannian manifold and x1, …, xn  be coordinates is some coordinate 

neighborhood MU . There exists a smooth function u: RU  that 
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Proof. We consider a Riemannian manifold (M, g) as a totally geodesic subanifold of the Kaehlerian manifold 
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Let x1, …, xn be coordinates in some coordinate neighborhood MU and 
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 for every point Up . It is easy to see that DU  is a Riemannian product with respect the 

metric g . For every point Ux  where px  we denote nj
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. It is known [2] that the Kaehlerian 

metric 
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g  has on U  the following decomposition 
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where u is a real-valued function on U . 

We have  
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We can consider the restriction of g  and the function u on the neighborhood U. So, we have obtained the 

theorem above. 
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Фракталы широко применяются в физике, биологии, в компьютерной графике для построения изображений 
природных объектов, таких, как деревья, кусты, горные ландшафты, поверхности морей 

Фрактал (лат. fractus – дробленый, сломанный, разбитый) – сложная геометрическая фигура, 
обладающая свойством самоподобия, то есть составленная из нескольких частей, каждая из которых 
подобна всей фигуре целиком. В более широком смысле под фракталами понимают множества точек в 
евклидовом пространстве, имеющие дробную метрическую размерность (в смысле Минковского или 
Хаусдорфа), либо метрическую размерность, строго большую топологической. Каждый фрагмент фрактала 
повторяется при уменьшении масштаба. 
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